

បណ្ណាល័យឯកសារកម្ពុជា

BMI0197

សម្ភាសន៍ជាមួយ អ៊ូច សុខុន ភេទស្រី អាយុ៥៥ឆ្នាំ

មុខងារសម័យខ្មែរក្រហម: ពេទ្យ

ស្រុកកំណើតនៅភូមិដូនសរ ឃុំគគីរ ស្រុកកៀនស្វាយ ខេត្តកណ្តាល

រស់នៅភូមិកណ្តាល ឃុំម៉ាឡៃ ស្រុកម៉ាឡៃ ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ

ថ្ងៃទី១៦ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១០

សម្ភាសន៍ដោយ: ឆាយ ឈុនលី

០១:១៣:៣២

២៧ទំព័រ

ឈុនលី : ជាដំបូងខ្ញុំសុំស្គាល់ឈ្មោះអី?

សុខុន : ឈ្មោះអ៊ូច សុខុន ។

ឈុនលី : អាយុប៉ុន្មានហើយ?

សុខុន : អាយុ៥៤ ៥៥ ហើយ ។

ឈុនលី : នៅទីនេះភូមិអីកេអី?

សុខុន : ភូមិកណ្តាល ។

ឈុនលី : ស្រុកកំណើតនៅឯណាទៅ?

សុខុន : ស្រុកកំណើតអីនៅកៀនស្វាយ ភូមិដូនសរ ឃុំគគីរ ខេត្តកណ្តាល ។

ឈុនលី : អីមានបងប្អូនប៉ុន្មាននាក់?

សុខុន : ខ្ញុំមាន៧នាក់ ប្រុស៥ ស្រី២ ។

ឈុនលី : ចុះឪពុកម្តាយអីធ្វើអីកេ?

សុខុន : ឪពុកម្តាយខ្ញុំកសិករ ។

ឈុនលី : ឪពុកឈ្មោះអី?

សុខុន : ឈ្មោះ ហួរ ម្តាយឈ្មោះ លន់

ឈុនលី : ចុះអីកើតនៅឆ្នាំណា?

សុខុន : ឆ្នាំ១៩៥៤ ។

ឈុនលី : អីបានរៀនសូត្រច្រើនទេ?

សុខុន : ខ្ញុំរៀនបានត្រឹមថ្នាក់ទី១០ទេ។
 ឈុនលី : នៅសាលាអីទៅ?
 សុខុន : សាលាវត្តដូនសរ។
 ឈុនលី : នៅវត្តហ្នឹង?
 សុខុន : បា ទៅវត្តតែមានសាលា។
 ឈុនលី : ចុះកាលមុនឆ្នាំ១៩៧៤ មុនខ្មែរក្រហមហ្នឹងអីធ្វើអីគេ?
 សុខុន : មុន៧៥ យើងនិយាយពី៧០មកវិញ។
 ឈុនលី : បា
 សុខុន : គាំភ័ព៌៧០ មកខ្ញុំនៅជាមួយឪពុកម្តាយដល់ពេល៧៣ ខ្ញុំចូលធ្វើបដិវត្តិ។
 ឈុនលី : មូលហេតុអីបានចូល?
 សុខុន : មូលហេតុគឺភស្តុប្រវត្តិប្រឆាំងក្រុងភ្នំពេញអាមេរិក។
 ឈុនលី : ចុះពេលនោះមានបងប្អូនចូលរួមដែរអត់?
 សុខុន : បងប្អូនខ្ញុំចូលច្រើនណាស់ បងប្រុសខ្ញុំ ជួន ណារុណមួយ។
 ឈុនលី : ស្រី ឬក៏ប្រុស?
 សុខុន : ប្រុស។
 ឈុនលី : ចូលដំណាលគ្នាដែរអត់?
 សុខុន : អត់ទេបងខ្ញុំចូលគាំភ័ព៌៧០ ៦ ណោះ។
 ឈុនលី : ចុះមានអ្នកណាទៀត?
 សុខុន : មានខ្ញុំ អ៊ូច សុខុន។
 ឈុនលី : ចុះមានអ្នកណាទៀត?
 សុខុន : មានប្អូនខ្ញុំមិនដឹងចូលថ្ងៃណាទេ។
 ឈុនលី : ស្រីឬប្រុស?
 សុខុន : ប្រុស។
 ឈុនលី : ចុះពេលចូលដំបូងធ្វើអីទៅ?
 សុខុន : ចូលទៅដំបូងគេឲ្យទៅធ្វើការនៅមន្ទីរពេទ្យ។
 ឈុនលី : អ្នក 1 អីធ្វើពេទ្យដែរ។
 សុខុន : មានពេទ្យ មានកសិកម្ម មានកាត់ដេរ សិប្បកម្ម មានគ្រប់សព្វទាំងអស់។

ឈុនលី : មន្ទីរហ្នឹងនៅតាមព្រៃហ្នឹង?
 សុខុន : នៅតាមភូមិ គេហៅតំបន់រំដោះ ។
 ឈុនលី : នៅភូមិអីគេ?
 សុខុន : នៅភូមិពោធិ៍បាន ស្អាត កោះធំ ។
 ឈុនលី : ហើយនៅនោះហាក់រៀនអីចឹងទៅ?
 សុខុន : គេមានគ្រូពេទ្យរ៉ះកាត់តែចូល បានតែមួយរយៈខ្ញុំទៅនៅខាងឡូត៍នេសាទវិញ ។
 ឈុនលី : នៅបានរយៈពេលប៉ុន្មានដែរ?
 សុខុន : នៅបានជិតមួយឆ្នាំដែរ ។
 ឈុនលី : ចុះអីចូលទៅហ្នឹងមានភ្នំនាទីអីដែរ?
 សុខុន : អត់មានភ្នំនាទីអីទេជាមហាជនធម្មតាមានអ្នកដឹកនាំ មានគណៈតំបន់អី ខ្ញុំនៅជាមួយតា
 សុខុ ប៊ុតចំរើន ត្រូវជាមារបស់សម្តេចតាយើងហ្នឹងតែកាត់ស្លាប់ហើយតាតែធ្វើជាគណៈ
 តំបន់ ។
 ឈុនលី : គណៈតំបន់នៅខាងមន្ទីរពេទ្យ?
 សុខុន : គណៈតំបន់កាត់ក្របក្រង តែតំបន់ហ្នឹងគេបែងចែកជាភូមិភាគទៀតណាស់ ហើយមិនដឹង
 ជាខាងយោធាឬខាងសេដ្ឋកិច្ចទេ ភ្នំត្រីភារកិច្ចកាត់ ។ ភ្នំត្រីអ្នកនៅខាងក្រោមនេះ
 រៀនពេទ្យមើលអ្នករូសមើលអ្នកជំងឺចឹងទៅខាងឆ្នបផ្សេងទៅ ខាងខ្ញុំផ្សេងទៅ ទោះបីនៅ
 ខាងពេទ្យក៏ខ្ញុំមិនសូវ បានរៀនអីច្រើនដែរក្រោយមកខ្ញុំទៅនៅខាងឡូត៍នេសាទ ។
 ឈុនលី : ចឹងអ្នកជំងឺហ្នឹងសុទ្ធតែអ្នកតស៊ូ?
 សុខុន : សុទ្ធតែអ្នកតស៊ូ ប្រជាជនយើងមានមន្ទីរពេទ្យប្រជាជនផ្សេង មន្ទីរពេទ្យធំៗ ។
 ឈុនលី : អាហ្នឹងគេហៅមន្ទីរពេទ្យអីគេ?
 សុខុន : អាមួយមន្ទីរពេទ្យតំបន់ ។
 ឈុនលី : ចុះខាងអីនៅ?
 សុខុន : ខាងខ្ញុំនៅគេហៅមន្ទីរពេទ្យតំបន់ ពេទ្យតំបន់នេះសំរាប់ខាងយោធា តែខ្ញុំមន្ទីរពេទ្យនេះ
 សំរាប់ គ្រាន់តែទទួលខាងអង្គការរបស់យើងអ្នករូសអី យកមកមើលផ្សេងៗណាស់
 ភ្នំត្រីអីនៅតំបន់នោះ មានមន្ទីរពេទ្យគេផ្សេងៗ ផ្នែកគេផ្សេងៗ មានរ៉ះកាត់អីហើយខ្ញុំ
 ក្រោយមកទៀតទៅនៅខាង ឡូត៍នេសាទ តំបន់គេឡូត៍ធំណាស់ ។
 ឈុនលី : ចឹងឆ្នាំ១៩៧៤?

សុខុន : ៧៤ ខ្ញុំទៅនៅឡូត៍ ។
 ឈុនលី : ទៅនៅឡូត៍ហ្នឹងធ្វើអីទៅ?
 សុខុន : ឡូត៍ហ្នឹងយើងទៅនៅរៀនគ្រឹះ ម្ហូបអាហារគ្រឹះឆ្នាំរស់រាប់ធ្វើឲ្យកងទ័ព ហើយធ្វើប្រហុក
 ដ្ឋកសំ រាប់បំរើប្រជាជន ។
 ឈុនលី : ឡូត៍ហ្នឹងនៅឯណាវិញ?
 សុខុន : ឡូត៍មានច្រើនគាត់ពីឡូត៍១ដល់ឡូត៍១២ ។ ឡូត៍មួយនៅស្ទឹងកូនជ្រៃ ។
 ឈុនលី : នៅស្រុកអីកេវិញ?
 សុខុន : នៅស្ពាន កោះធំ ខេត្តកណ្តាលនៅស្ទឹងកូនជ្រៃ ។
 ឈុនលី : ចុះអីនៅឡូត៍នោះយូរដែរអត់?
 សុខុន : ខ្ញុំនៅជិតមួយឆ្នាំដល់ក្រោយមកខ្ញុំទៅនៅភ្នំពេញវិញ
 នៅខាងការដ្ឋាននៅក្រសួងកសិកម្មខាងបើក បរ ។
 ឈុនលី : ចឹងអីចេះបើកបរដែរ?
 សុខុន : កាលពីមុនគេឲ្យសិទ្ធិនារីស្មើបុរសគេឲ្យយើងបើកឡានបើកអាត្រាក់ ។
 ឈុនលី : ចឹងអីបើកអីកេ?
 សុខុន : បើកឡានបើកអាត្រាក់នៅក្នុងមន្ទីរសំរាប់ដឹកប្រេងដឹកអីទៅដាក់នៅតាមមន្ទីរ ។
 ឈុនលី : ដឹកពីណាមក?
 សុខុន : ដឹកពីភ្នំពេញមក ។
 ឈុនលី : ដឹកប្រេងដាក់មន្ទីរហ្នឹងមន្ទីរអីកេ?
 សុខុន : មន្ទីរនៅទឹកថ្លា ។
 ឈុនលី : ភ្នំពេញតែទៅយកនៅឯណាវិញ?
 សុខុន : មន្ទីរយកពីក្រសួងយកពីឃ្នាំងមកវិញ នៅកន្លែងបើកបរមានឃ្នាំងណាស់ ដល់ពេលអស់
 យើងទៅយកនៅឃ្នាំងធំ ។ គេបែងចែកតាមសាខាខាងកសិកម្ម គេបែងចែកតាមមូលដ្ឋាន
 ពេលអស់ទៅយើងមើលថា ភូមិភាគពាយព្យឬភូមិភាគណាចឹង ទៅគេមកបើកប្រេង
 សំរាប់ចែក គេមានសាខា គេសំរាប់ចែក ។
 ឈុនលី : អីដែលចូលទៅខេត្តផ្សេងៗដែរអត់?
 សុខុន : ខ្ញុំអត់ដែលទេនៅតែមន្ទីរ មានតែប្រុសៗ ដែលទៅ ។
 ឈុនលី : មន្ទីរហ្នឹងនៅភ្នំពេញដែរអត់?

សុខុន : មន្ទីរហ្នឹងនៅភ្នំពេញ
ដឹកពីក្រសួងឡានគេមានមុខសញ្ញាដូចជាមានគេមួយក្រុមដឹកទៅខាងភូមិភាគ ពាយ័ព្យមួយ
ក្រុមដឹកទៅខាងសៀមរាបមួយក្រុម ដឹកទៅខាងខេត្តកណ្តាលអាស្រ័យលើតំរូវការតាម
ភូមិភាគមួយដែលគេចុះទៅអភិវឌ្ឍន៍ ដូចកន្លែងខ្លះត្រូវការទៅភ្នំស្រីស្រីតាមកងចល័តតាម
តំបន់គេធ្វើស្រែណាស់ តែប្រេងយើងនៅមន្ទីរយើងសំរាប់តែដឹកសំភារៈ ដឹកអាត្រាក់
ចេញតាមប្រកកំពង់សោមអី មកយើងយកប្រាក់ហ្នឹងទៅដាក់នៅក្នុងមន្ទីរក្រសួងគេចែក
មក ។ ដូចគេត្រូវការអាត្រាក់ចិន ប្រេងហ្នឹងយើងចាក់ឲ្យគេ១០០លីត្រ ឬ២០០
លីត្រគេដឹកចេញចិនឯងមានសាខាគេ ។

ឈុនលី : ចុះក្រោយមកម៉េចទៀត?

សុខុន : ចេញពីហ្នឹងមកទៅនៅខាងទឹកថ្លាខាងសំណង់ជាមួយកូរេ ។

ឈុនលី : អាហ្នឹងឆ្នាំណា?

សុខុន : ឆ្នាំ៧៥ ។ ៧៧ ៧៨ចាប់ផ្តើមសាងសង់រោងចក្រហើយ ។

ឈុនលី : រោងចក្រអីគេ?

សុខុន : មុនដំបូងគេកំឡើងរោងចក្រលីន មានរោងចក្រស្ទូរដែក កំឡើងត្រាក់ទ័រ ដល់ក្រោយមក
ខ្ញុំរត់ចេញមកដោយសារយួនវាយមក ។

ឈុនលី : ចិនធ្វើនៅទីនោះបានប៉ុន្មានឆ្នាំ?

សុខុន : គិតទៅតាំងពី៧៥ដល់៧៧ កូរេជួយយើងច្រើន ធ្វើរោងចក្រសម្បោធ ហើយនៅតែថ្ងៃ
ប្រើប្រាស់ហ្នឹងណាស់ យួនវាដេញយើងដល់តែដេញទៅយើងអត់បានធ្វើទេ ។

ឈុនលី : ចុះរោងចក្រហ្នឹងធ្វើពីឆ្នាំណា?

សុខុន : រោងចក្រនោះធ្វើចាប់ពីឆ្នាំ៧៧
សម្បោធហើយដល់ក្រោយមកយួនចូលមិនដឹងគេយកទៅធ្វើអី ទៀតសម្បោធថ្ងៃទី១៧
ខែ១២ ខ្ញុំនៅធ្វើការទីនោះ ។

ឈុនលី : ឆ្នាំណា?

សុខុន : ឆ្នាំ១៧៧៧ដល់ថ្ងៃ៧មករា ត្រូវរត់ ។

ឈុនលី : នៅឆ្នាំ៧៧ ៧៨ ៧៩ គេធ្វើរោងចក្រចុះអីនៅឯណា?

សុខុន : ធ្វើរោងចក្រតម្បាញមានគ្រប់នៅភ្នំពេញ តែក្រសួងខ្ញុំនៅកសិកម្មខ្ញុំត្រូវកសាងជាមួយ
មិត្តភក្តិ បងប្អូន អ្នកដឹកនាំជាមួយអីៗដើម្បីកសាង ។

ឈុនលី : អីណាទៅ?

សុខុន : ដូចអី ប៉ុល ពតកាត់នៅភ្នំពេញតែការដឹកនាំរបស់កាត់ធ្វើការជាមួយកូរ៉េអីណាស់ ។

ឈុនលី : ឈ្មោះអីម៉េចទៅ?

សុខុន : ល្អត្រង់ថាដឹកនាំសំរេចដែរការបានល្អដល់ពេលរោងចក្រជិតដមណើរការយួនដេញ ។

ឈុនលី : ចឹងបានន័យថាក្នុងអំឡុងពេលឆ្នាំ៧៥ ហ្នឹងអីអត់ធ្វើការនៅរោងចក្រនោះទេ ព្រោះទើបតែធ្វើ?

សុខុន : អត់ទេ ដំណើរការទី១ពួកខ្ញុំឡើងមកធ្វើការនៅខាងកសិកម្មហ្នឹងមួយផ្នែកនៅខាងការដ្ឋានមួយ ផ្នែកនៅខាងបើកបរ មួយផ្នែកទៀតនៅខាងកម្មករកសាងរោងចក្រជាមួយភ្ញៀវកូរ៉េដែលកាត់មកធ្វើហ្នឹង ហើយកាត់ត្រលប់ទៅវិញកាត់ត្រូវឲ្យយើងប្រើប្រាស់ ហើយដូចកាត់ខ្សែបូរចិនណាស់ តែអាល្លឺម៉ង់នេះ ខ្សែក្បត់វាច្រើនប្រឡាក់ប្រឡាញចិន យើងត្រូវរត់ណាស់ ។

ឈុនលី : ចឹងអីនៅធ្វើការខាងកសិកម្មដដែល?

សុខុន : បា!

ឈុនលី : ចឹងយើងនៅធ្វើការកសិកម្មដដែលព្រោះអត់ទាន់បានប្រើប្រាស់?

សុខុន : អត់ទាន់ឲ្យប្រើប្រាស់អីក៏ពួកខ្ញុំកម្មករទៅធ្វើផ្ទាល់ហ្នឹងណាស់ ។

ឈុនលី : ហួស! អីអ្នកជួយធ្វើចឹង?

សុខុន : ជួយធ្វើណាស់ ដូចជាចាក់គ្រឹះចាក់អីតំឡើងរោងចក្រហ្នឹងអស់ ហើយម៉ាស៊ីនដឹកយកមកដាក់អស់ ហើយអត់មានខ្លះអីទៀតទេ ។

ឈុនលី : កម្មកររោងចក្រ ។

សុខុន : កម្មកររោងចក្រកសិកម្មគឺយើងធ្វើដោយដៃ កម្លាំងយុវជនយុវនារីយើងណាស់ ។

ឈុនលី : ច្រើនអត់កម្មករហ្នឹង?

សុខុន : ច្រើនតែគេបែងចែកជាផ្នែកៗណាស់ អ្នកណាខាងផ្សារៗ អ្នកណាខាងកាត់ដែកៗ ខាងតំឡើងរោងចក្រៗ លាយស៊ីម៉ង់ត៍ រៀបឥដ្ឋកាបូ ចាក់គ្រឹះ តំឡើងរោងចក្រដល់ពេលហើយព្រមគ្នា តំឡើងព្រមគ្នាជិតដំណើរការយួនដេញ ។ រោងចក្រនោះធំណាស់ចុះទំរាំតែធ្វើហើយ ។

ឈុនលី : ធ្វើ២ឆ្នាំអី ។ ចុះកាល៧៧ ពេលចេញមកគេប្រាប់ថាម៉េច? ម៉េចបានមកនៅនេះវិញ?

សុខុន : ចេញមកដោយសារយូនវាដេញមក យើងចេះតែចេញមក ដោយសារកងទ័ពយើង ទប់ ទល់មិន ឈ្នះ ចេះតែចេញមកទប់ទល់តែខាងក្នុងបឹងចេះតែចេញមកដើម្បីភៀសខ្លួន ។

ឈុនលី : ចុះគេមានប្រាប់ឲ្យមកតំបន់នេះដែរអត់?

សុខុន : អត់ប្រាប់ទេគ្រឿតអីយើងរត់មកមានអង្គការដឹកនាំណាស់ ។

ឈុនលី : អ្នកណាខ្លះអ្នកដឹកនាំ?

សុខុន : មានអ្នកណាមានតែអីខាងលើៗ គាត់ដឹកនាំឲ្យយើង ។

ឈុនលី : អី ប៉ុល ពត?

សុខុន : បាទ អី ប៉ុល ពត អីមអីហ្នឹងមកកាត់ចេះតែវៃ ប្រជាជនយើងចេះតែរត់មក ។

ឈុនលី : មានអ្នកណាខ្លះទៅ?

សុខុន : អូ! ខ្ញុំស្គាល់មិនអស់ទេ នៅក្រសួងខ្ញុំៗស្គាល់តែ....

ឈុនលី : ចុះនៅក្រសួងកសិកម្មអ្នកណាគេកាន់?

សុខុន : ក្រសួងកសិកម្មដំបូងឈ្មោះ ជ័យ ជ័យ សួត គាត់ស្មើនឹងរដ្ឋមន្ត្រីនៅភ្នំពេញ ហើយ ក្រោយមក ទៀតមានពូណេង ។

ឈុនលី : ក្រោមគាត់ទៀតអ្វី?

សុខុន : គាត់ប្រធានទី២ ដល់ប្រធានទី២ឈ្មោះ ពូ ណេង ខ្ញុំអត់ដឹងឈ្មោះដីតាគាត់ទេ ហើយ មួយទៀតឈ្មោះ ពូវ៉ាត វ៉ាតហ្នឹងបន្ទាប់ទី៣ ។ ក្រោយមកទៀតខ្ញុំរស់នៅជាមួយគាត់ ដីវភាពរស់នៅ ហុបចុកអីគ្រប់គ្រាន់បច្ចុប្បន្នហៀង ។ ការដឹកនាំរបស់គាត់ល្អក៏សំរេច ដែនការប្រមូលថ្លៃប្រាក់ ពេលកម្មករ កសិករហូប...និយាយរួកកម្មករ កសិករហ្នឹងគាត់ ដឹកនាំបានល្អណាស់អត់មានបញ្ហាអីទេទាំងអីថ្នាក់លើ ទាំងថ្នាក់ក្រោមគាត់ឲ្យដីវភាពរស់នៅ ល្អទាំងស្បៀងអាហារ ខោអាវស្បែក ពាក់មានមន្ទីរពេទ្យ ពេលយើងឈឺយើងទៅ ព្យាបាលអត់មានប្រើមនុស្ស ហើយយកមនុស្សទៅវៃចោលអីអត់ទេ ។

ឈុនលី : ចុះអីនៅទីនោះមានដែលដឹងថាមានរឿងអត់បាយអីដែរអត់?

សុខុន : អត់បាយអ្នកដឹងដឹងអត់ កន្លែងណាដែលមានការដឹកនាំល្អក៏ហូបគ្រប់គ្រាន់ កន្លែងណា ដែលហូបមិនគ្រប់គ្រាន់គឺវាក្យត្រូវអង្គការដោយសារអី? គាត់និយាយមកតែពីរម៉ាត់ដល់ពេល វាយកមកនិយាយបីបួនម៉ាត់ ចាំមើលអីអធិប្បាយឲ្យស្តាប់ អីខាងលើគាត់ប្រាប់មកថា ឧទាហរណ៍: សហករណ៍ខ្ញុំមួយធ្វើស្រូវបានពីប្រជាជន១០០០ គ្រួសារ ហើយប្រជាជនខ្ញុំ គ្រូវិហូប១០ គោន ហើយសហករណ៍ខ្ញុំបានតែ៨គោនអត់គ្រប់ សហករណ៍ខ្ញុំគ្រូវិហូបទៅ

ឧបត្ថម្ភនៅសហករណ៍មួយទៀត ហើយបើនៅសល់ យកទៅឧបត្ថម្ភរដ្ឋដឹកចេញ
ទៅលក់នៅក្រៅ ដើម្បីដោះដូរយកសម្ភារៈមកក្នុងវិញ។ ឧទាហរណ៍ដូចខាងកសិកម្ម ដោះ
ដូរជាឡាន អាត្រាក់ និងអ្វីដែលត្រូវការដើម្បី កសាងប្រទេសតែមួយ ចំណែកទៀត
ដែលវាមានក្បត់ហ្នឹង ដោយសារដូចជាគាត់ឲ្យហូបមួយថ្ងៃបីពេលតែអាក្បត់ហ្នឹងវា អត់ឲ្យ
ហូបទេ ដល់ពេលអីគាត់ចុះមកធ្វើទស្សនៈកិច្ចថ្ងៃនេះចឹង ថាឲ្យកាប់ ជ្រុកបូកាប់គោឲ្យគាត់
ឃើញមួយថ្ងៃមួយពេល ឬពីរពេលឲ្យគាត់ឃើញ តែដល់ពេលគាត់ត្រលប់ ទៅវិញ
គេអនុវត្តផ្សេង ហើយក៏ថាគាត់ហ្នឹងខុសយកមនុស្សទៅវិវេចាល គាត់ថាបើខុសយកទៅ
អប់រំ តែអាខាងក្រោមដែលប្រឆាំងកើតសង្គ្រាមនេះណាស់។ វាមកក្លាយថាគាត់ហ្នឹង
ខុសភិប ក្នុងយកមនុស្សទៅសំលាប់ចោល។ ពួកអ្នក១៧មេសាដែលនៅជាមួយខ្ញុំមិន
ដែលមានអ្នកណាម្នាក់យកទៅវិវេចាលទេ ខុសភិបក្នុងគាត់ថាយក ទៅអប់រំសុទ្ធតែមិត្ត
យើងបងប្អូន យើងខ្មែរដូចគ្នាទេ។

ឈុនលី : ពួក១៧មេសាអ្នកថ្មី?

សុខុន : អ្នកថ្មី។

ឈុនលី : ឲ្យតែនៅខាងនេះ?

សុខុន : អ្នកនៅខាងណាក៏ដោយត្រង់គាត់យកទៅវិវេចាលខ្ញុំអត់ដឹងទេណា
ព្រោះអីខ្ញុំរស់នៅឃើញថាផ្នែក នយោបាយដឹកនាំរបស់គាត់ល្អ នៅក្រសួងខ្ញុំហូបចុកគ្រប់
គ្រាន់មួយថ្ងៃបីពេលមានតែនៅសល់យកទៅឧបត្ថម្ភជូនរដ្ឋទៀត តែពុំថាយកមនុស្សទៅវិវេ
ចោលអី អត់មានទេពុំតែយកមនុស្សទៅ កសាងយកទៅកសាងថាក្លាយឯងធ្វើចេះៗ
ខុស។

ឈុនលី : ចឹងអីដែលពួកគេនិយាយដែរថាមានគេយកទៅវិវេចាល?

សុខុន : ខ្ញុំអត់ដែលឃើញដែរតែពួកគេនិយាយៗ អាហ្នឹងកាលខ្ញុំនៅជាមួយគាត់អត់ដែលពុំថាយក
ទៅវិវេចាលទេ។

ឈុនលី : ដល់ពេលអីអត់ដែលឃើញចឹងអីជឿអត់?

សុខុន : ខ្ញុំអត់ជឿដែរតែកន្លែងគេជឿមិនជឿ... ប៉ុន្តែកាលខ្ញុំនៅធ្វើការកសិកម្មគាត់នៅធ្វើរដ្ឋមន្ត្រី
នៅភ្នំពេញ ដូចជាមានការឡើងទៅរៀនសូត្រម្តងៗ គាត់ឲ្យយោបល់ឲ្យកសាងធ្វើនេះធ្វើ
នោះចឹង គាត់ឲ្យយើងមកតែមួយផ្នែកទៀតវាក្បត់វាចង់ដណ្តើមរដ្ឋណាចពីភ្នំពេញ តែ
អាក្បត់ខ្លះវាឆាប់ អស់ខ្លះហើយ។

ឈុនលី : អ្នកណាគេទៅ?

សុខុន : ខ្ញុំមិនដឹងត្បិតអី ខ្ញុំនៅតែក្រសួងខ្ញុំហ្នឹង ការដឹកនាំតាំងពីថ្នាក់លើដល់ក្រោមឃើញថាស្ងៀក
ពាក់ ក៏គ្រប់គ្រាន់ហូបចុកគ្រប់គ្រាន់ ការងារក៏ឲ្យសំរាកត្រឹមត្រូវតែផ្នែកផ្សេងៗទៀត
ខ្ញុំអត់ដឹងត្បិតអីវា មិនមែនក្បត់តែមួយកន្លែងណា គាត់និយាយ ភ្នែកគាត់តែពីរការ
ដឹកនាំដូចជាខាងរដ្ឋមន្ត្រីៗបី បួននាក់មានអ្នកដែលនៅក្រោមគាត់ ដែលគាត់ទុកចិត្តក្បត់
គាត់ទៀត អ្នកណាដឹងខ្ញុំមិនបានចាប់អារម្មណ៍ដែរ អូនតែការដឹកនាំរបស់គាត់សីលធម៌រស់
នៅជីវភាពរស់នៅបានស្អាតស្អំល្អ មនុស្សមិនមានលួចកាប់ចាក់គ្នា ។

ឈុនលី : ចុះពេលនោះដូចនៅធ្វើការចឹងមានអ្នកមានគ្រួសាររៀបការដែរអត់?

សុខុន : មានគ្រួសារពេលហ្នឹងមិនមែនគាត់ចាប់បង្ខំយើងទេ
ដែលចាប់បង្ខំមួយចំនួនដូចជាខ្ញុំជាប្រុស អូន ឯងជាស្រីចឹងគាត់ឲ្យតើស្មើ ដូចខ្ញុំប្រុស
ស្រឡាញ់អូនឯង បើអូនឯងព្រមក៏ព្រមទៅ បើមិនព្រមក៏អត់ទៅ ដូចជាចាប់បង្ខំការបួន
ដប់កូចឹង យើងព្រមព្រៀងគ្នា ហើយអាហ្នឹងខ្ញុំឃើញនៅ ក្រសួងខ្ញុំចឹង ។ ខ្លួនខ្ញុំអញ្ជឹងដែរ
គេស្នើរខ្ញុំ អត់ស្រឡាញ់ខ្ញុំអត់យក ។

ឈុនលី : ឆ្នាំណាដែលគេស្នើអី?

សុខុន : ស្នើខ្ញុំតាំងពី ៧៦ ៧៧ ៧៨ ៧៩ ខ្ញុំអត់យកដោយសារអី ដោយសារខ្ញុំនៅក្មេង
ស្រលាញ់ការងារខំកសាងខ្លួនអាហ្នឹង ខ្ញុំប្រកែកបានដែរ តើមានទៅបង្ខំអ្នកឯងត្រូវការ
ជាមួយអ្នកនេះអីអត់ទេ អាហ្នឹងខ្លួនខ្ញុំចឹងហើយ ។ អ្នកផ្សេងទៀតក៏គេស្ម័គ្រចិត្តដែរ គេ
ទាក់ទងស្រឡាញ់គ្នាចឹង គេស្នើសុំទៅអាហ្នឹងខ្ញុំនិយាយនៅខាងក្រសួងខ្ញុំ ក្រសួងកសិកម្ម
មួយ គាត់រដ្ឋមន្ត្រីធំណាស់ណាអូន ។

ឈុនលី : ចាស៍ ព្រោះសម័យនោះយើងពឹងលើកសិកម្ម ។

សុខុន : ចាស៍ ខ្ញុំឃើញចឹង ។

ឈុនលី : ចុះដូចអីកម្មករចឹងមានកម្មករគេដែរអ្វី?

សុខុន : មាន មានកងតូច កងធំ កងវែរ ចឹងណាស ខាងខ្ញុំមានរដ្ឋមន្ត្រីចឹង មានម្នាក់ទៀតពីក្រសួង
គាត់ក្តាប់ផ្ទាល់ ។

ឈុនលី : ឈ្មោះអីគេទៅអីចាំទេ?

សុខុន : ឈ្មោះបង លី ។

ឈុនលី : គាត់អ្នកកាន់ក្រុមអី?

សុខុន : អត់ទេ គាត់ការ៉ូមមួយផ្នែកកសិកម្មក្នុងរោងចក្រណាស់។

ឈុនលី : បាទ

សុខុន : អ្នកក្តាប់រួមមានអីបីនាក់ខាងលើ ។

ឈុនលី : ចុះអី ប៉ុល ពត?

សុខុន : អី ប៉ុល ពត គាត់រដ្ឋមន្ត្រីធំជាងគេមួយប្រទេស ។

ឈុនលី : ចុះបីនាក់ហ្នឹងអ្នកណា គេ?

សុខុន : បីនាក់ហ្នឹងដូចខ្ញុំរៀបរាប់ខាងលើ អាហ្នឹងផ្នែកដឹកនាំ ហើយអ្នកខាងក្រោមទៀតមាន បង
លី គាត់សព្វថ្ងៃនៅកំពង់ឆ្នាំងមិនដឹងទេ គាត់ដឹកនាំបានល្អណាស់មហាជនស្រលាញ់ គាត់
ធ្វើការត្រឹមត្រូវ ។ បើដូចខ្ញុំនៅធ្វើការភ្នំពេញនេះ មានការខុសឆ្គងអីគាត់អប់រំ សាមគ្គី ។

ឈុនលី : ចឹងពេលដែលចេញមកហ្នឹងគេអត់មានប្រាប់ថាទៅណាទៅណាអីទេ?

សុខុន : ជម្លៀសចេញយើងចេះតែរត់ចេញមកបើគេដេញ យើងរត់ចេញតាមអង្គភាពមក ។

ឈុនលី : ច្រើននាក់ទេ?

សុខុន : រាប់ម៉ឺនរាប់សែននាក់ ។

ឈុនលី : ចឹងមិនស្អុកស្អុះពេញហ្នឹងហើយ?

សុខុន : ហួស។ ឡានក៏ឡាន ម៉ូតូក៏ម៉ូតូ បើកុំតែមានកងទ័ពទប់ទល់ជាមួយពួកយួនឈ្នះម្ល៉េះចូលទៅ
ថៃ ហើយរត់ទៅថៃដោយសារមានការតស៊ូហ្នឹងឯង ស្មានតែអ្នកទាំងអស់គ្នាបើគ្មានខ្មែរ
ក្រហមស្មាន តែបានចូលស្រុកនៅស្រួលអ្វី។ មិនស្រួលទេ ។ តែនេះការចូលមកក៏ដូចជា
រំដោះកន្លែងណា ដែលមានការកាប់សម្លាប់ខ្លះដែរ ។

ឈុនលី : បាទ

សុខុន : ចំណែកខាងក្រសួងខ្ញុំអីចឹង គឺការដឹកនាំ រត់មកចឹងគាត់តស៊ូតាំងពីនៅតាមព្រៃស្ទាប់ខ្លះ
យើងរត់មកដាច់ស្បៀងខ្លះ ទំរាំអង្គការយើងដឹកស្បៀងអីមកចឹង គាត់មិនអាចមើល
ឃើញទាំងអស់ទេ ។ ចឹងបានថាមាននិងធ្មេញយើងនៅតែទន្តិចក្នុងខំអណ្តូត ចុះទំរាំតែ
គាត់អ្នកដឹកនាំប្រទេសមកផ្តាច់ ចិត្តមនុស្សលោកម៉េចនឹងត្រូវ យើងនិយាយចឹង ថាល្អអា
គេនោះចង់ក្បត់ក៏ក្បត់ទៅ ។

ឈុនលី : ស្រេចលើការកិតរបស់គេ ។

សុខុន : ស្រេចលើការកិតរបស់គេ
បើយើងចេះស្រលាញ់គ្នាក៏យួនមិនបានចូលស្រុកប្រជាជនរស់នៅបាន

សុខសាន្តដំណើរការរោងចក្រអីកើតទាំងអស់ ។
អូនឯងគិតមើលនៅភ្នំពេញក្រណាត់បើកឲ្យពួកកង ចល័តកងទ័ពអីសុខ្លាតែល្អៗ តើមូល
ហេតុអីពួកក្បត់វាយកទឹកអាស៊ីតទៅចាក់ទាំងយូរៗ ។

ឈុនលី : ម៉េចបានគេចាក់ចឹង?

សុខុន : វាចាក់មិនឲ្យកងចល័តស្ងៀមពាក់ ហើយបង្ខំចង់អង្គការយើងហ្នឹង មិនឲ្យប្រជាជនស្ងៀម
ពាក់ខ្លះខាត ការពិតទៅនៅភ្នំពេញ គាត់គិតណាស់ គិតថាធ្វើម៉េចយើងនៅភ្នំពេញស្ងៀម
ពាក់មិនបានស្អាតក៏ហើរចុះធ្វើម៉េចឲ្យអ្នកខាងកសិកម្មដលិតស្រូវស្ងួត ដកទ័ពដែលការ
ពារឲ្យស្ងៀមស្អាត ចុះតែតាមពិតអត់គ្រប់គ្រាន់ទេដោយសារអី? ដោយសារការគ្រប់
គ្រងតាមអង្គការព្រហ្មទណ្ឌ វាអញ្ជើង ។ អង្គការខ្លះយកកូនក្មេងទៅដឹកនាំដោយសារអី?
ដោយសារយកអ្នកចេះដឹង មានខ្សែមិនមានខ្សែ ចឹងយកកូនក្មេងមកដឹកនាំក៏វាមិនត្រឹម
ត្រូវ តែកន្លែងគាត់នេះនៅក្រសួងខ្ញុំរស់នៅ គ្មានបញ្ហាទេ ដល់ក្រោយមកទៀត ខ្ញុំក៏អត់
ដឹងទេ ។ តែនៅភ្នំពេញក្រសួងខ្លះល្អៗ អ្នកណាចង់បាន មុខមាត់គេក្បត់ពីគាត់ទៅ ។

ឈុនលី : ដើម្បីដល់ប្រយោជន៍ ។

សុខុន : ចាស់ ដល់ប្រយោជន៍គេចង់ដួលរំលំ ដល់ចឹងទៅខ្ញុំមិនដឹងដែរខ្ញុំដឹងតែខាងក្រសួងខ្ញុំណាស់
អាជ្ញាធរ ដឹកនាំនៅក្នុងក្រសួងវាចេះតែមានការខ្លះខាត ហើយសូម្បីតែម៉ែឪយើងក៏មាន
ស្តីប្រដៅដែរ ចុះទំរាំ គាត់ដឹកនាំទូទាំងប្រទេស ។

ឈុនលី : ចុះពេលមកដល់ភ្នំពេញនៅឯណាទៅ?

សុខុន : នៅហ្នឹងនៅតាមព្រំដែនទៅ ។

ឈុនលី : នៅភូមិណាទៅ?

សុខុន : អត់មានភូមិទេ នៅតាមអង្គការចិន អង្គការពារចិននៅមួយកងវ័រចឹងៗ ធ្វើដូរនៅទៅ
ដឹកជញ្ជូនទៅអត់មានផ្ទះទេ ដល់ពេលស្រុកយើងសុខស្រួល ចឹងបានមានផ្ទះនៅតាម
ព្រំដែន ។

ឈុនលី : ចុះតំបន់នេះគេហៅតំបន់អីទៅ?

សុខុន : អានេះគេហៅតំបន់ព្រមដែរពីមុនអត់មានអីទេ ទើបតែឥឡូវវាកើតជាតំបន់កើតជាស្រុក
កើតជាឃុំ ។

ឈុនលី : តំបន់ព្រំដែន?

សុខុន : ចាស់ តំបន់ព្រំដែន ។

ឈុនលី : អាហ្នឹងអត់មានបែងចែកតម្លៃលេខប៉ុន្មានអីអត់ទេ?
 សុខុន : អត់ទេ ពីមុនវាគ្រាន់តែមានអង្គភាពយោធា អង្គភាពដឹកជញ្ជូន អង្គភាពពេទ្យចិន ។
 ឈុនលី : ចិនឲ្យតែនារីគេឲ្យទៅដឹកជញ្ជូន?
 សុខុន : យើងខ្លះដឹកជញ្ជូន ខ្លះមានក្រសួងសាវតាត់នៅក្រោយចិនទៅ ។
 ឈុនលី : ចិនគាត់អត់ទៅធ្វើទ័ពទៀតទេចិន?
 សុខុន : នារីកងដឹកជញ្ជូនធ្វើទ័ពអីទៀត បើដឹកជញ្ជូនឲ្យទ័ពដូចតែធ្វើទ័ពដែរហ្នឹងតែអាមួយអង្គភាព
 ដឹកជញ្ជូន ហើយមួយទៀត អង្គភាពការពារខាងមុខ ។
 ឈុនលី : អង្គភាពការពារខាងមុខ ។
 សុខុន : ម៉េចគេហៅថាសមរក្ខមិនោះ ។
 ឈុនលី : ចិនមានពេទ្យដែរ?
 សុខុន : ទៅអត់អីនោះ ពេទ្យរ៉ះកាត់ ពេទ្យប្រជាជន ក្រោយមកទៀតបានមានពេទ្យកាកបាទ ។
 ឈុនលី : ចិនកាលមកដល់ភ្នំហ្នឹងយួនដេញមកដល់ណា?
 សុខុន : យួនដេញមកដល់ហ្នឹងយើងរត់ទៅថៃទៅហើយកងទ័ពយើងការពារទៅ ។
 ឈុនលី : កាលនោះឆ្នាំចិតប៉ុន្មាន?
 សុខុន : ៧៧ ៨០ អីហ្នឹង ។
 ឈុនលី : ចិនរៀនណាមចូលមកដល់នេះដែរ?
 សុខុន : និយាយចូលមិនដល់ម៉េច ព្រោះតែចូលមកហ្នឹងហើយ បានជាខ្មែរយើងរត់ទៅដល់ថៃ
 តែយោធា យើងនៅការពាររហូតដឹកស្បៀងដឹកអីមក ។
 ឈុនលី : ចុះពេលអីមកដល់ហ្នឹងចូលអង្គភាពអីគេដែរ?
 សុខុន : ខ្ញុំខាងដឹកជញ្ជូន ។
 ឈុនលី : មានស្បៀងមានអាវុធអីចិន?
 សុខុន : ចុះទៅខ្លះអីដឹងមកទាំងឡានៗដឹកទាំងយន្តហោះទៀតខ្លះអី ។
 ឈុនលី : អីបើកឡានដឹកទៀត?
 សុខុន : ទេ ដល់ពេលនោះយោធាគេសុទ្ធតែប្រុសៗគេថ្មើរជើង យើងទៅបើកបរអីនៅក្នុង
 សង្គ្រាមនោះ យើងគ្រាន់តែថា នៅអង្គភាពដឹកជញ្ជូនយើងដឹកស្បៀងដឹកអី ទៅដាក់នៅ
 ឃ្នាំងសំរាប់តែគេត្រូវការគេទៅយកទៅ ។ នារីក៏កាន់អាវុធដែរ នៅខាងមុខនោះត្រូវវ៉ែវ៉ៃ
 ដូចតែគ្នាហ្នឹង ។

ឈុនលី : ចុះអីទៅនៅជុំវិញដែរមែនអត់?
 សុខុន : ខ្ញុំទៅភាគីកចេញពីភាគីកមកទៅនៅ៦-៨៥ ។
 ឈុនលី : ទៅជុំវិញឆ្នាំណា?
 សុខុន : ឆ្នាំ៨៤ ៨៥ ។
 ឈុនលី : ចឹងខ្លួន៨២ ៨៣កំពុងតែច្បាំងហើយ?
 សុខុន : នៅទីនេះអត់អីទេគេច្បាំងគ្នានៅមុខ ។
 ឈុនលី : ចឹងកាលនោះមានព្រៃដែរអត់?
 សុខុន : ព្រៃ ព្រៃធំៗដល់ពេលយើងមកនៅយើងកាប់ឆ្ការវាធ្វើស្រែបាន ។
 ឈុនលី : ចឹងនៅទីនេះសុទ្ធតែព្រៃ?
 សុខុន : ព្រៃដែរតើអូន យើងនៅជួរមាត់អូរទេដល់ពេលឆ្នាំ៧០ បានយើងមកនៅនេះបានយូរ
 ដេញ ។
 ឈុនលី : ចុះដល់ពេលមកដំបូងមានមីននៅទីនេះដែរ?
 សុខុន : មីន អត់មានទេដំបូង ។
 ឈុនលី : ពេលណាបានមាន?
 សុខុន : ពេលសង្គ្រាមជាមួយរៀនណាម ។
 ឈុនលី : អ្នកណាអ្នកដាក់មីន?
 សុខុន : ខាងយើងក៏ដាក់ការពារខាងយើងក៏ដាក់ការពារសំខាន់យូនវាដាក់ច្រើនហ្នឹងឯង ។
 ឈុនលី : យូនដាក់ច្រើនជាងយើង?
 សុខុន : ហ្នឹង យូនវាដាក់ទាំងខ្សែៗ ។
 ឈុនលី : ចុះនៅតំបន់នេះក្រៅពីទាហានខ្មែរក្រហមមានទាហានណាទៀត?
 សុខុន : មានទាហានយួន មានទាហានខាងសម្តេច ហ៊ុន សែន ពួកក-៥ អីនេះតែដល់យើងត្រូវគ្នា
 ច្របាច់ ចូលគ្នាអស់ ។ ទាហានមានប៉ារ៉ាដែរ ខ្ញុំមិនសូវដឹងទេដឹងតែខាងខ្ញុំ ។
 ឈុនលី : កាលនោះអ្នកណាគេដឹកនាំពេលមកដាក់នេះភ្លាម?
 សុខុន : តំបន់នេះវាមានភាមិប្តីខ្លះស្លាប់អស់ ហើយអ្នកដឹកនាំធំៗមានតែ តា ភាព កងពល ។
 ឈុនលី : សុខ ភាព?
 សុខុន : បាទ ខ្លះទៀតក៏គាត់ស្លាប់អស់ទៅ ។
 ឈុនលី : កាលនោះកងពលមានលេខទេអី?

សុខុន : កងពលមានលេខតែខ្ញុំមិនសូវដឹងទេព្រោះខាងយោធា ខ្ញុំដឹងតែខាងដឹកជញ្ជូន ដឹកជញ្ជូនវា តាមរ៉ែ: ទេ រ៉ែ:១ រ៉ែ:២ ចឹងទៅណាសៗ ។

ឈុនលី : ចុះអ្នកណាគេកាន់រ៉ែ:អី?

សុខុន : រ៉ែ:ខ្ញុំមានតែ យាយ រ៉ែ:ម តា ហន ដល់ហើយគេបែកចេញចេះទៅបែកគ្នាអស់មាន បង ធីខាង រ៉ែ:សេនាធំ ។

ឈុនលី : ស្រី ឬប្រុសធីហ្នឹង?

សុខុន : ស្រី តាត់នៅអង្គភាពហ្នឹងដឹកចេញមកខាងភស្តុភារដល់ក្រោយមកតាត់ស្លាប់អស់ ។

ឈុនលី : ចុះដល់ពេលច្បាំងគ្នាហើយគេដាក់មិនហើយនៅពេលយើងទៅព្រំដែនហ្នឹងអី?

សុខុន : កាលពួកខ្ញុំចេញទៅយួនវាដាក់មិនតាមមាត់អូរនេះ ។

ឈុនលី : ៨៤គិតទៅ?

សុខុន : ៨៥ ចេញមកវិញឆ្នាំ៧០ ។

ឈុនលី : ទៅថែទៅនៅជុំគាត់?

សុខុន : នៅជុំភ្នំ ជុំ៨៥.....

ឈុនលី : គាត់ ឬភ្នំ?

សុខុន : គាត់ ។

ឈុនលី : ហើយក្រោយមកបានមកនៅ៥-៨៥?

សុខុន : អត់៥-៨៥ ទេជុំ៨៥ ។

ឈុនលី : ម៉េចបានជុំពីរហ្នឹងខុសគ្នា?

សុខុន : ជុំមួយជាជុំកាកបាទ ។

ឈុនលី : អាមួយណាទៅជាជុំកាកបាទ?

សុខុន : មួយនៅ តា ភ្នំ ។

ឈុនលី : អាហ្នឹងម៉េចទៅអីអ្នកណាខ្លះអាចទៅជុំហ្នឹង?

សុខុន : ប្រជាជនទៅចំរុះ...

ឈុនលី : ដូចខាង៨៥ហ្នឹងដែរ?

សុខុន : ខាង៨៥នេះជាអង្គភាពខាងទ័ព ខាងខ្មែរក្រហមខាងពេទ្យ ប្រជាជននៅខាងក្រសារ យោធា ។

ឈុនលី : ភាកច្រើនយោធានៅ?

សុខុន : បាស់ យោធា ហើយនៅតាងកន្លែងនោះជុំកាកបាទសំរាប់ប្រជាជននៅ ប្រជាជនយើងទៅ
នៅហ្នឹង អាហ្នឹងខាងប្រជាជន ។

ឈុនលី : ហើយអីនៅជុំបានប៉ុន្មានឆ្នាំ?

សុខុន : ខ្ញុំនៅតាងកន្លែងនោះបានមួយឆ្នាំទេ ខ្ញុំរត់មកនៅជុំ៨៥នេះ៨៥ ៨៦ ៨៧ ៨៨ ៨៩
៩០ នៅ បាន៥ឆ្នាំដល់ឆ្នាំ៩០ ចូលមកនៅទីកន្លែងមាតុភូមិខ្មែរវិញ ។

ឈុនលី : ចុះនៅក្នុងជុំហ្នឹងមានធ្វើការណាអីខ្លះទៅរាល់ថ្ងៃ?

សុខុន : ធ្វើការសមរាប់សមរក្សមិក្រាយធ្វើខាងពេទ្យហ្នឹងឯង ។

ឈុនលី : ចឹងបានន័យថាពេលយោធាមកច្បាំងមានរបួសចឹងបញ្ជូនយកទៅព្យាបាល?

សុខុន : បាស់ ប្រជាជនក៏មកនៅហ្នឹងក្រុមគ្រួសារយោធាអី ។

ឈុនលី : ពិបាកដែរអត់អី?

សុខុន : អត់មានពិបាកអីទេ អង្គហូបចុកទាំងបារ៉ា ។

ឈុនលី : ខាងណាអ្នកជួយស្បៀងហ្នឹង? ខាងកាកបាទក្រហមឬខាងខ្មែរក្រហម?

សុខុន : ខាងកាកបាទក្រហមខ្លះហើយខាងបរទេសក៏ជួយខ្លះ....

ឈុនលី : ខាងយើងខ្លះដែរ?

សុខុន : ខាងយើងមានអីមានតែខាងបរទេសហ្នឹងឯង ។ កាកបាទជួយប្រជាជន ខាងបរទេសជួយ
យើង ។

ឈុនលី : បរទេសហ្នឹងមានប្រទេសណាខ្លះទៅ?

សុខុន : ខ្ញុំមិនសូវដឹងដែរ
ប្រទេសចិនទើងខាងនោះខាងភាគដែរហើយប្រទេសប៉ុន្មានដែលគេស្នេហាជាតិ
ខាងខ្មែរក្រហមហ្នឹងក៏ជួយខ្លះទៀត
ខាងថៃក៏ជួយយើងឲ្យនៅសុខសប្បាយគេខាងទទួលយើង
ណាសៗ ពេលភៀសខ្លួនទៅនៅប្រទេសភាគហ្នឹង ។ ការហូបចុកមិនមានបញ្ហាអីទេ
ឈឺថ្កាត់ទៅ ពេទ្យ ព្រោះពេទ្យហ្នឹងយកទៅជុំអស់ពីជុំទៅខាងអ៊ីដាងអីទៀត....

ឈុនលី : ខាងអ៊ីដាងនៅឯណាទៅ?

សុខុន : ខាងអ៊ីដាងនៅថៃកាំពុធ... ពួកជុំហ្នឹង ខាងកាកបាទជួយមិនខ្លះអីស្តី ប្រជាជនឯក្នុងមកដឹក
តែអង្ករពី នេះទៅរាប់ពាន់រាប់ម៉ឺននាក់ចេញចូល... ។

ឈុនលី : គេលក់ដែរអត់?

សុខុន : លក់អីកាកបាទក្រហម យើងនៅតាមព្រំដែន រង់ចាំប្រជាជនពីក្នុងមកមានគោមានអីដឹក
ឲ្យគាត់យកទៅក្នុងវិញទៅ ។

ឈុនលី : យើងអ្នកជួយគាត់ខាងក្នុងវិញ?

សុខុន : បា! យើងខាងក្នុងមានប៉ុន្មានរាយការណ៍ប្រាប់គាត់ទៅ គាត់ទប់ត្រូវអង្គរដឹកទៅឲ្យតែយក
ទៅរួចខ្លះអី នោះ ។

ឈុនលី : មានអង្គរមានត្រីខ?

សុខុន : អូស! ទៅខ្លះអីបើនិយាយពីស្បៀងមានមួយចប់គាំដីថ្មីពេទ្យអីមិន ខ្លះទេដូចតែគេយើង
នៅឯក្នុងដែរ ។ នៅក្នុងគ្រាន់យើងរហែមរហាមអត់មានអីស៊ី កាលជំនាន់នោះអត់មាន
ខ្លះអីស៊ីទេឲ្យតែ អ្នកឯងប៉ុនបូបម្នាក់ៗ ធាត់ដូចជ្រូក ។

ឈុនលី : ចុះដល់ពេលចូលមកទឹកដីយើងវិញឆ្នាំ៧០ ម៉េចដែរអី?

សុខុន : អាហ្នឹងដល់ពេលអង្គការយើងចប់សង្គ្រាមទៅត្រូវគ្នាទៅ....

ឈុនលី : ៧០ អត់ទាន់ត្រូវគ្នាទេអី?

សុខុន : ត្រូវហើយយើងចូលមក....

ឈុនលី : នៅនេះផ្តាច់ខ្លួនឆ្នាំណាដែរ?

សុខុន : អានេះនៅទីនេះ៧៧ បានធ្វើសមាហរណកម្ម ។

ឈុនលី : ចុះឆ្នាំ៧០ ៧១ ៧២ ហ្នឹងធ្វើអីទៅអី?

សុខុន : អាហ្នឹងយួនចេញទៅ យើងទៅប្រចាំការនៅសមរម្យមុខហ្នឹង អត់សូវមានវ៉ៃគ្នាទេ រៀត
ណាម ចេញទៅខាងក្នុងៗ សុទ្ធតែបានរំដោះដោយសារបង្គុយឈាមហ្នឹងទេ ។

ឈុនលី : តំបន់ជួរមុខហ្នឹងបើដូចឥឡូវស្ថិតនៅក្នុងស្រុកអីគេ?

សុខុន : ហួស! អាជឿនសមរម្យហ្នឹង វាចែកចាយគ្នាអស់ហើយ ឥឡូវនេះចែកទៅតាមខេត្ត
ដូចនៅបន្ទាយមានជ័យចឹង វាចែកជាប៉ុន្មានស្រុកមានប៉ុន្មានឃុំចឹង ដល់ប្រជាជនចូលគ្នាទឹកដី
ហ្នឹងប្រជាជនខាងក្នុងក៏បានយើងក៏បានគេចែកគ្នាណាស់ ។ ចែកព្រំប្រទល់គ្នាដូចថា ឥឡូវ
ព្រំខាងសំពៅលូន បាត់ដំបងត្រឹមណាខាងបន្ទាយមានជ័យត្រឹមណា ហើយអង្គភាពហ្នឹង
ចែកទៅតែអាប្រជាជនមកពី ក្នុងហ្នឹងអាន់រ៉ាំងណាស់ ណាម៉ៅចាប់បានតិចតួចហ្នឹង លក់
ទៅវិញអស់ទៅវាចឹងឯង ។

ឈុនលី : បើយើងនៅទីនេះចាប់បានយើងនៅ?

សុខុន : យើងនេះយើងចាប់បានយើងនៅ ។

ឈុនលី : ចឹងពេលយើងមកវិញយើងទៅនៅធម្មតា តែអត់ទាន់ចប់សង្គ្រាមទេអ្វីអី? រៀនណាម
ចេញទៅ ឆ្នាំណាទៅ?

សុខុន : ចេញទៅអត់មានអីទេយើងរស់នៅ....

ឈុនលី : រៀនណាមចេញឆ្នាំ៧០ ឬ៧១ ៧២?

សុខុន : ខ្ញុំចូលមកឆ្នាំ៧០ ហើយគេសមាហរណ៍នៅឆ្នាំ១៧៧៧ ពេលរៀនណាមចេញទៅមិនដឹង
ឆ្នាំណាទេ ខ្ញុំភ្លេចដែរដល់ពេលសមាហរណកម្មចឹង ទៅយើងរកដីធ្វើស្រែចំការ ដល់ពេល
រដ្ឋបត្តមុខ្លះចឹង យើងធ្វើបានភោគផលធ្វើស្រែធ្វើចំការយើងបានហូបទៅ ។

ឈុនលី : ចុះខ្លះឆ្នាំ៧២ ៧៣យើងនៅទទួលស្បៀងទៀត?

សុខុន : នៅ...ទេឈប់ហើយ៧១ ៧២នៅតែអង្កការគេជួយតិចតួច ។

ឈុនលី : ចឹងពេលមកដល់ភ្លាមហ្នឹងគេចែកស្រែចែកអីឲ្យ ។

សុខុន : ចាស៍ ចែកដី ។

ឈុនលី : ហើយមានមីនដែរ?

សុខុន : មានមីនយើងដោះទៅ ។

ឈុនលី : ដោះខ្លួនឯង?

សុខុន : ដោះខ្លួនឯងទៅចាំអ្នកណាគេដោះឲ្យ ។

ឈុនលី : ដោះបានប៉ុណ្ណាយកប៉ុណ្ណឹង?

សុខុន : យើងដោះកាប់មើលបន្តិចដល់ពេលមានច្រើន យើងកាប់ច្រើនទៅវាមានកំបន់វាកំបន់
មានមីន កំបន់អត់មីនយើងចាប់បានចឹង ទៅអ្នកនៅមុខៗ អ្នកនៅក្រោយចាប់បានយើង
បង្កបង្កើនផលទៅ ផលទៅណាសង្វាស់ប្តូរគ្នាទៅ ។

ឈុនលី : ចាស៍ ចុះដូចគ្រួសារអីដល់ចឹងមកពីថៃភ្លាមនៅឯណាទៅ?

សុខុន : នៅមាត់អូរនៅនឹង
ជំរុំរួចហើយយើងធ្វើកូនដុះនៅសិនទៅដល់ពេលយើងមានកន្លែងធំហើយបាន
អារឈើអាអីលើកដុះ ។

ឈុនលី : អីមានគ្រួសារឆ្នាំណាដែរ?

សុខុន : ខ្ញុំមានគ្រួសារឆ្នាំ១៧៨១ ។

ឈុនលី : ៨១ នៅហ្នឹង? អត់ទាន់ទៅថៃទេចឹង?

សុខុន : អត់ទេខ្ញុំរៀបចំការនៅហ្នឹង ។

ឈុនលី : ចុះគ្រួសារអីធ្វើអី?
 សុខុន : គ្រួសារខ្ញុំធ្វើពេទ្យ...
 ឈុនលី : ហួស1 ព្រោះអង្គភាពពេទ្យ ហើយអីនៅខាងដឹកជញ្ជូន?
 សុខុន : ចាស់ ដល់ពេលកាត់ដណ្តឹងខ្ញុំ ខ្ញុំមកនៅខាងអង្គភាពពេទ្យដែរ ។
 ឈុនលី : ចុះកាលរីកបោះឆ្នោតដូចយើងនៅទីនេះ មានសង្គ្រាមមានអីដែរ អត់បោះឆ្នោតឆ្នាំ៧៧ ហ្នឹង?
 សុខុន : អត់មានទេ ។
 ឈុនលី : កាលហ្នឹងរៀនណាមចេញទៅអស់យើងបោះឆ្នោតធម្មតា?
 សុខុន : ធម្មតាមានភូមិ ឃុំគេចែកជាភូមិជាឃុំចឹងទៅកាលសមាហរណកម្ម មុនដំបូងសម្តេច រណារិទ្ធភាគមកក្រោយមកសម្តេច ហ៊ុន សែន មកធ្វើសាលារៀន ។
 ឈុនលី : កៅប៉ុន្មានអី?
 សុខុន : កាលនោះដូច៧៧ ៧៨ សម្តេចរណារិទ្ធមកហើយបានសម្តេច ហ៊ុន សែន មកតាម ក្រោយមួយវត្តៗ ។
 ឈុនលី : សមាហរណកម្មឆ្នាំណា?
 សុខុន : ៧៧ ចឹងហើយ ។
 ឈុនលី : ស្ថានភាពពេលហ្នឹងម៉េចទៅអាពេលសមាហរណកម្ម?
 សុខុន : អត់មានអីទេ រួចទៅយើងសាមគ្គីគ្នាទៅ ពីក្រៅទៅក្នុងពីក្នុងទៅក្រៅទៅ ប្រជាជនពីក្នុងមក រស់នៅរាប់ម៉ឺននាក់បងប្អូនយើងទាក់ទងគ្នា ខ្ញុំនៅចិនបងប្អូនខ្ញុំមករកយើងឯណោះទៅ ឯណោះទៅមានទៅអី សុទ្ធតែខ្មែរគ្នាឯងហ្នឹង ។
 ឈុនលី : ចុះក្រោយសមាហរណកម្មអីប្រកបរបរអីគេ?
 សុខុន : ធ្វើស្រែភិបត្តិធ្វើចំការភិបត្តិ...
 ឈុនលី : អាដីដែលយើងរុករកបានហ្នឹង?
 សុខុន : ចាស1 ដីដែលយើងកាន់កាប់បាន ប្រជាជនច្រើនដីតិចណាស1 មិនដូចកន្លែងខាងត្បូងៗ គេផ្សេងដី ម្នាក់ៗ រាប់រយហិចតា ។
 ឈុនលី : ត្បូងណាទៅ?
 សុខុន : នៅខាងសាមគ្គី ខេត្តបាត់ដំបងនៅខាងសំពៅលូន ។
 ឈុនលី : ដោយសារប្រជាជនគេភិបត្តិ?

សុខុន : ប្រជាជនគេដីទូលាយ បើខ្ញុំនេះដីតូចប្រជាជនច្រើនប្រៀបបានម្នាក់បន្តិច ។ ខ្ញុំមានដីចំការ៨ រ៉ែហើយ ដីស្រែអី ។

ឈុនលី : នៅឯណាទៅ?

សុខុន : នៅក្រោយអង្កែបប្រហែលបីគីឡូ ។

ឈុនលី : អីចៅពេលយើងមកនៅភ្នំមាត់អូរ? ចឹងយើងចាប់ដីកន្លែងណាទៅ?

សុខុន : មាត់អូរហ្នឹងដូចជាយើងមកនៅម្នាក់ចែកដីនៅម្តុំៗ ចឹង ទៅភ្នំតអីបើយើងដើរទៅខ្វះខាតប៉ះ មិនប៉ះអី ដល់ពេលយើងរាវមិនរកដីនៅបានធំ ហើយយើងក៏ធ្វើដូះនៅទៅ ហើយយើង ឆ្លៀតទៅរកដីចំការខ្លះទៅដីចំការហ្នឹងខ្លះទៅមានមិនខ្លះទៅអត់មានមិន ដល់យើងឃើញចឹង យើងដោះទៅ ។

ឈុនលី : ចុះអីដល់ពេលសមាហរណកម្មចឹងយើងរស់នៅប្រកបរបរខ្លួនឯងអីចឹង...

សុខុន : ពេលហ្នឹងរដ្ឋយើងបើករបបព្រហ្ម ដល់ពេលយើងឆ្លៀតពេលហ្នឹងទៅរកដីផ្សេងទៅបាន មកយើងទុកហូបខ្លះលក់ខ្លះទៅ ដល់ពេលយើងរឹងដែររឹងជើង កាត់ព្រៃលែងយើងព្រមមាន ចំការអីចឹងហើយកាត់ មានអីទប់តម្កល់យើងទៀត យើងដោះស្រាយជីវភាពខ្លួនយើងតាម ក្រសួងទៅ តែបើក្រសួងយើងធ្វើ ការនៅអង្គភាពពេទ្យហ្នឹង ជួនកាលបើកប្រាក់ខែបើក អីព្រមកចឹងទៅ ។

ឈុនលី : ចុះក្រោយមកដល់ចូលគ្នាកាត់កំលប់ធ្វើពេទ្យរស់នៅធម្មតាដូចប្រជាជន?

សុខុន : ទេពេទ្យនៅតែអង្គភាពពេទ្យចឹង ទៅធ្វើពេទ្យរហូតទៅ ដល់ពេទ្យសមាហរណកម្មចឹង រដ្ឋាភិបាល យើងទូទៅរៀនពេទ្យរៀនអីបានសញ្ញាបត្របានអី យើងនៅធ្វើពេទ្យបន្ត ទៀតទៅណាសនៅទល់ ឥឡូវហ្នឹង ។

ឈុនលី : កាត់ធ្វើពេទ្យនៅឯណា?

សុខុន : នៅហ្នឹងនៅឃុំម៉ាលែយើងហ្នឹងនៅស្រុកម៉ាលែ ។

ឈុនលី : ឈ្មោះអីកេក្រសួងអី?

សុខុន : នេះឈ្មោះហាន់ ឡាប់ សៃហាន់នេះ ។

ឈុនលី : ចាសៗ ហើយដូចយើងរស់នៅខ្លួនចឹង ហើយអីប្រៀបធៀបទៅហ្នឹងសម័យនោះដែលមាន អង្គការ គេជួយមានស្បៀងអីចឹងអីគិតថាមួយណាស្រួលជាង?

សុខុន : អាហ្នឹងវាម្យ៉ាងម្នាក់រស់នៅក្នុងសង្គមនោះសង្គមស្អាតស្អំ រស់នៅយើងខំធ្វើការងារដើម្បី
កសាងប្រទេស រស់នៅឥឡូវទាល់តែយើងខំបើយើងមិនខំអត់ហ្នឹងឯង ព្រោះអីយើង
កើតឯកជនហើយ ។

ឈុនលី : បាទ1

សុខុន : ទ្រព្យសម្បត្តិឯកជន អានេះគេហៅថាប្រជាធិបតេយ្យហើយយើងប្រជាធិបតេយ្យរកស៊ី
សេរី ហើយ ។

ឈុនលី : តែអីគិតថាមួយណាសប្បាយជាង?

សុខុន : ពីមុនវាស្អាតស្អំវាមិនបានគោលបំណងយើងវាអត់បានតែរស់នៅសព្វថ្ងៃ វាធម្មតា
ទៅ ។ មកដល់ឥឡូវបើនិយាយវាចេះតែឃើញទី១៨កម្រា ក្នុង៨កម្រា លក់ថ្នាំញៀន
ដឹកស្រាស្រវឹងកើត ចោរកើតអីបើពីមុនអត់ទេ យើងរស់នៅសុខសាន្ត តែបង្រៀនប្រទេស
យើងវាប្រកួតប្រប្រល់ ។

ឈុនលី : បើគិតទៅស្រុកនេះគេបង្កើតក្រោយសមាហរណកម្មចិនហ្នឹងអី?

សុខុន : ស្រុកម៉ាឡៃមុនដំបូងគេហៅភ្នំម៉ាឡៃ មុនដំបូងគេហៅភូមិដូង ហៅបឹងត្រកូនហៅស្រុក
មួយរយ ចិនទៅណាសពេលរត់មកដំបូងគេហៅស្រុកមួយរយពេទ្យ៨៨ចិនទៅ ។

ឈុនលី : តែពេលអីមកនៅកាល៧៧គេហៅភូមិដូងហើយចិន?

សុខុន : គេហៅភូមិដូង អូរស្រឡៅ ភូមិដូង ចំការចេក បឹងបេង ហើយឥឡូវក៏វានៅឈ្មោះហ្នឹង
ដែរភូមិសង្កែនៅវាលហាត់ចិនទៅកើតជាភូមិជាយុំអស់ហើយព្រោះឥឡូវថ្នាំញៀនអីសំបូរ
ណាស់ ។

ឈុនលី : សំបូរ? ប្រុសហ្នឹងអី?

សុខុន : ប្រុសៗ ។

ឈុនលី : ស្រីមានដែរ?

សុខុន : ស្រីមិនសូវមានទេ ។ មានអ្នកបួនតែឥឡូវមិនសូវមានច្រើនទេ...អើអ្នករកស៊ីអាហ្នឹង មិន
ដែលអ្នក កូចទេ វាមានសុទ្ធតែថ្នាំកំពូលមកដល់ក្រោម ។

ឈុនលី : ចុះអីមានបងប្អូនដឹងថាអីមកនៅទីនេះដែរអត់គាំពីអីមកនៅដំបូង៨៧ ៧០ អី?

សុខុន : ហ្នឹង1 កាលនោះអត់មានអ្នកណាដឹងទេទាល់តែឆ្នាំ៧០ បានដឹង ។

ឈុនលី : យូរម៉្លេះ?

សុខុន : ចុះម៉េចទាក់ទងបានបើយើងនៅសង្រ្គមនោះទៅប្រកណា ដល់ពេលឆ្នាំ៧០ ៧១ ៧២ យើងទាក់ទងបានហើយណាសចេញ ទៅដល់យាយអតយាយអី បងប្អូនយើងមកសួរទៅ អ្នករកបងប្អូន យើងសរសេរសំបុត្រផ្ញើរឯងទៅចុះឡើយ ដល់ជំនាន់អ៊ុនតាក់ខ្ញុំបានទៅ លេងស្កាល់ភ្នំទៅសុះសាយទៅ បានបងប្អូនគេទៅលេងច្រើន ។

ឈុនលី : ចុះដែលមានបងប្អូនអីមកលេងដល់នេះដែរអត់?

សុខុន : មាន ។

ឈុនលី : ចុះឪពុកម្តាយអី?

សុខុន : ពុកខ្ញុំស្លាប់ទៅតាំងពីឆ្នាំ៧៥ ហើយម្តាយខ្ញុំទើបតែស្លាប់បីឆ្នាំមុន ។

ឈុនលី : ចុះកាត់មកលេងនេះដែរ?

សុខុន : ម៉ែ! ខ្ញុំយកកាត់មកហើយជិះឡានត្រលប់ទៅវិញ ។

ឈុនលី : អត់អីទេ? ចេញចូលបានចឹង?

សុខុន : ចុះមានអ្នកណាចាប់អ្នកណាអីទៅមកធម្មតា អ្នកជួញដូរយកគោយកអី ត្រីធៀតទៅ ជំរុំ តាង្កឹកអី មានអីធម្មតាអត់មានអ្នកណាចាប់ទេ ។

ឈុនលី : ចុះឥឡូវអីខុស្សារហ៍ទៅលេងស្រុកកំណើតទេ?

សុខុន : ខ្ញុំអត់សូវបានទៅទេ ពីរឆ្នាំនេះអត់សូវបានមានលុយមានកាក់អី ។ ខ្ញុំទៅលេងញឹកដែរ ជួនកាល មួយឆ្នាំពីរដង មួយឆ្នាំម្តង ពីរឆ្នាំម្តងទើបតែខានពីរឆ្នាំនេះទេ ។

ឈុនលី : ចុះកាល៧៧កាត់មកលេងអី ឆ្នាំណាអីទៅលេងកាត់វិញ?

សុខុន : កាលខ្ញុំទៅ...កាលនោះ៧១ ៧២កាត់មកលេង ។

ឈុនលី : ចុះអីទៅ?

សុខុន : ខ្ញុំទៅលេង...កាត់នឹកខ្ញុំកាត់មកដល់ខ្ញុំនឹកកាត់ខ្ញុំទៅជិះឡានដល់ៗដូះ ។

ឈុនលី : ចុះដល់ពេលទៅដំបូងចឹងម៉េចដែរអ្នកស្រុកអ្នកភូមិ?

សុខុន : ទៅដំបូងចឹងគេមកជួបជុំគ្នាស្កាល់សុទ្ធតែអ្នកស្រុកអ្នកភូមិ ។

ឈុនលី : ចុះដូចអីមកនៅតំបន់នេះ ចឹងគេអត់គិតថាអីធ្លាប់មកនៅជាមួយខ្មែរក្រហម ចឹងគេស្តាប់ គេខឹងអីទេ?

សុខុន : ទេ...ទៅគេជេរខ្មែរក្រហមខ្មែរអីដែរ តែខ្ញុំថាចឹងឯងខ្ញុំថាពួកឯងនេះក៏ខ្មែរក្រហមដូចគ្នាខ្ញុំមិនខ្លាច ទេ ។

ឈុនលី : មានអ្នកនិយាយចឹងដែរ...និយាយលេងទេអ្វី?

សុខុន : និយាយលេង អ្នកខ្លះគេមិនយល់និយាយថា «មើលខ្មែរក្រហម1» ខ្ញុំចាំពួកឯងនេះ ក៏ខ្មែរក្រហមដែរ អ្នកដឹកនាំសព្វថ្ងៃក៏ខ្មែរក្រហមដែរ ខ្មែរក្រហមដូចគ្នាទេ បើកុំតែមានខ្មែរក្រហមស្មានតែអ្នក ឯងបានរស់ដល់សព្វថ្ងៃអ្វី? ទំនប់ ប្រឡាយ ប៉ុល ពត អីកុំតែបាន ទំនប់ហ្នឹងទេបានធ្វើស្រែស៊ីនោះ តែក្មេងក្រោយៗដេរតាប៉ុលពត ក៏ដេរទៅតែបើអ្នកដឹកនាំគេនៅស្រួលគេអត់ដេរទេគ្រឿត អីគាត់ជាអ្នកដឹកនាំមួយគ្រឹមត្រូវដែរ ខ្ញុំអត់ខ្លាចទេទៅស្រុកទៅអីថាពួកឯងទាំងអស់គ្នាសុទ្ធតែ ខ្មែរក្រហមដែរ ម៉ែឪយើងម៉ែឪអូនឯងក៏ធ្លាប់រស់នៅក្នុងសម័យនោះដែរ តែមិនដឹងពិបាកឬ ស្រណុកខ្ញុំមិនដឹងទេ ។

ឈុនលី : កាលនោះគាត់នៅកុមារ ម៉ែខ្ញុំ។

សុខុន : ចាស់ ហើយបើខ្ញុំកូនអាយុជិតសាមហើយព្រោះបើខ្ញុំការតាំងពីនៅភ្នំពេញ កូនអាយុមិនចេះភិច តែខ្ញុំមិនយក ។ គេមិនបង្ខំទេបើយើងមិនយក គេថាទាល់តែខាងស្រីខាងប្រុស ត្រូវគ្នាបានគេបាន គេរៀបការឲ្យអាយុហ្នឹងឯកសារគេចេញមកចឹង ដូចតែម៉ែឪយើងបច្ចុប្បន្នចឹង បើគេចូលដណ្តឹង ម៉ែឪអូនឯងត្រូវតែបើអូនឯងអត់ស្រឡាញ់យកទៅមិនមានបញ្ហា?

ឈុនលី : ចាស។

សុខុន : ឥឡូវនេះសិទ្ធិគេជ្រើសរើសដោយខ្លួនគេណាស។

ឈុនលី : ចុះដល់ពេលខ្មែរក្រហមផ្តាច់ខ្លួនចឹងប្រជាជនត្រូវរុះរាគ្នា?

សុខុន : ចុះមានអី?

ឈុនលី : អត់មានអ្នកណាខឹងគ្នាទេ?

សុខុន : អត់ទេ...គ្មានអ្នកណាខឹងទេ គ្មានអ្នកណារស់នៅសុខស្រួលដូចខ្មែរក្រហមទេ អ្នកខាងក្នុងមកដាំ បាយឲ្យស៊ីទាំងឆ្នាំៗទៀត ។

ឈុនលី : យើងដាំបាយឲ្យ?

សុខុន : ដាំបាយទទួល ដូចថាមានអ្នកណាមកមិន ដែលស្គាល់ចឹងអត់មានកន្លែងសំរាកដាំបាយឲ្យហូបទៀត ។ ម្នាក់ៗថាខ្លាចណាស់ខ្មែរក្រហមតែមកដល់ជាន់ចំខ្មែរក្រហមថាអីហ្នឹងទេ ខ្មែរក្រហម? ខ្ញុំចាំហ្នឹងខ្មែរក្រហម។ ហើយគេថាស្មានតែខ្មែរក្រហមស៊ីស្លឹកឈើ ខ្ញុំថាស្រុកស៊ីស្លឹកឈើ ហើយបើខ្មែរក្រហមស៊ីស្លឹកឈើ មិនមានខ្មែរក្រហមមានឈ្មោះលើឆាកអន្តរជាតិទេ ។

ឈុនលី : សុទ្ធតែផ្អើលតាមគ្នា ។

សុខុន : សិតតែខ្មែរក្រហមស៊ីស្ទិកឈើ។ តាមពិតទៅអ្នកណាក៏ជាខ្មែរក្រហមដែរ ហើយអ្នកពីខាងក្នុងនោះ មកកុំភ័យថាអត់បាយមកនេះមានតែខ្ពស់ ចឹងបានថាអ្នកដែល ខ្លាចខ្មែរក្រហមហ្នឹង មករកស៊ីតែកន្លែងខ្មែរក្រហមទៀត ខ្លះមករកស៊ីនៅនេះមានៗ ណាស់អូន។

ឈុនលី : មកពីណាវិញ?

សុខុន : មកពីខាងក្របស្រុកក្របខេត្ត មកចឹងរកស៊ីមានៗណាស់យូរទៅមានកើតដូះដូរី បើខ្មែរ ក្រហម រកស៊ីមិនសូវមានទេដោយសារអី ដោយសារអត់មានដើមទន់ គេមានពីអាមេរិក ពីកាណាដា ចិនបារាំងអីទៅគេមានដើមទន់។

ឈុនលី : ដូចអីធ្លាប់មកនៅទីនេះស្រឡាញ់ទឹកដីនៅទីនេះ ចឹងចុះបើឲ្យអីទៅនៅជិតទីពុកម្តាយវិញ ម៉េចដែរ?

សុខុន : នៅក្នុងយើងអត់មានទៅនៅជិតទីពុកម្តាយ ដោយសារដីតិចៗ រកស៊ីអត់បានទេ បើ យើងនៅនេះ មានដីចំការដីស្រែតិចតួច យើងរស់បានដីយើងដែលចាប់បាន បើទៅនៅ ក្នុងខ្ញុំអត់ទៅទេបើទៅលេងបានចុះបើចែកដីប៉ុន្មាន១០ ម៉ែត្រអី បើទៅលេងបងប្អូនបាន ធ្លាប់រស់នៅជាមួយមិត្តភក្តិ យើងច្រើនចឹងទៅចិត្តវាទៅឯណោះស្រុកចេះនឹកដែរ តែវា អត់មានកេរ្តិ៍អាករចឹងទៅ។

ឈុនលី : ដូចយើងនៅឆ្ងាយចឹង បើយើងប្រៀបធៀបពីទំនាក់ទំនង រវាងអ្នកជិតខាងនិងបងប្អូន យើងចឹង មួយណាជិតស្និទ្ធជាង?

សុខុន : អាជឿបងប្អូននេះ មានតែអ្នកជិតខាងទេ ដែលជិតស្និទ្ធជាងពេល ដែលយើងឈឺថ្នាំតំ អីមានតែ អ្នកជិតខាងទេ ជួយមើលបងប្អូនយើងពីនិមិត្តបានទេ ទោះជាមានម៉េចក៏ដោយ បើនៅជិតទៅ ចេះតែពីនិមិត្តបានទៅណាស់។ ពេលនៅឆ្ងាយចឹងនាមតែបងប្អូនទេតែអ្នកនៅ ជិតនេះជួយពេលយើងឈឺថ្នាំតំអី។

ឈុនលី : ចិនទឹកចិត្តអីដក់មកខាងនេះច្រើនជាងអ្វី?

សុខុន : ខ្ញុំនៅភូមិណាខ្ញុំស្រឡាញ់ញាតិមិត្តនៅភូមិនោះ ស្រឡាញ់គ្នាធ្វើម៉េចកុំឲ្យមានល្អកករ តែ យើងរស់នៅអត់ចេះសាមគ្គីគ្នា ពេលយើងឈឺថ្នាំតំអត់មានអ្នកណាមើលយើងទេ។ ញាតិមិត្តនៅលើ ការស៊ីចុកលើសំភារៈ ដែលហុចឲ្យគ្នាអត់ទេយើងរាប់គ្នាពេលដែល យើងឈឺ កូនចៅមិននៅអី យើងទុកចិត្តណាស់ ដូចថាបងអើយ។ ខ្ញុំមិននៅខ្ញុំផ្លូវដុះអីចឹង អាហ្នឹងសុខុនយើងដែលយើងរស់។ រឿងបងប្អូនយើងទុកមួយឡែកតែបងប្អូនក្នុងភូមិ

យើងរាប់គ្នាពេលដែលយើងឈ្មោះ ប្រកែកគ្នាយកសត្រូវមកដាក់ខ្លួនក៏អត់ទេ ស្រឡាញ់
ញាតិមិត្តល្អកល្លិនដាក់គ្នា មានតែញាតិមិត្ត នេះហើយ ដែលយើងស្រឡាញ់គ្នាដែល
យើងទុកចិត្តបាន ។

ឈុនលី : មើលទៅបងប្អូននៅទីនេះស្រឡាញ់គ្នាណាស់?

សុខុន : អត់អីទេនៅទីនេះនៅម្តុំនេះអត់មានចេះលួចទេ យើងអត់ចេះអីទេ ។ ចឹងបានជាអាការ
រាប់អានគ្នានេះ មិនសំខាន់លើការស៊ីបុកលុយកាក់អីទេ សំខាន់លើទឹកចិត្តស្មោះត្រង់នឹងគ្នា
ស្រឡាញ់គ្នា ។

ឈុនលី : ចុះអីខ្ញុំឆ្ងល់ថាអីទៅស្រុកដំបូងគេថាខ្មែរក្រហមអាក្រក់ ខ្មែរក្រហមមកហើយអីចឹង...

សុខុន : ហួសៗដូចអ្នកមកពីឆ្ងាយចឹងណាស់ ថាខ្លាចខ្មែរក្រហមណាស់តែការពិតមកក្នុងតំបន់ខ្មែរ
ក្រហមទាំងអស់ដូចជា កាប់សម្លាប់អីអត់ទេ អូនអើយខ្ញុំហើយកាលនៅដុះចាស់អី អ្នក
ភាវៃវា អ្នកកំពត ចឹងកងទ័ពយើងជូនមកថាស្គាល់អ្នកនេះស្គាល់អ្នកនោះចឹងទៅណាស់
ខ្លាចហរណ៍ថាស្គាល់ខ្ញុំអីចឹង នាំគ្នាដាំបាយដាំអីទទួលបានគេមកផ្សេងទៀត យើងដាំបាយ
ទទួលដែរទៅណាសរួច ហើយគាត់ទៅរកបងប្អូននៅជុំវិញក៏អីចឹង ដល់រកឃើញគាត់មក
វិញ មកស្នាក់នៅផ្ទះយើងចឹងទៅ ដល់គាត់ចេញទៅគាត់លា យើងទៅហើយមាន
ថ្នាំពេទ្យថ្នាំអីយើងឲ្យគាត់ខ្លះទៅណាស់ ។

ឈុនលី : ចឹងបានន័យថាអាយុ៧៧ ៧៨ ៧៩ ហ្នឹងសំបូរអ្នកមករកបងប្អូន?

សុខុន : ហួសៗមកច្រើនណាស់អូនពេលអ៊ុនភាក់មកហ្នឹងអ្នកខ្លះគេធ្វើរសំបុត្រទៅអ្នកខ្លះមករក ។

ឈុនលី : ធ្វើតាមអីគេទៅ?

សុខុន : ហ្ន៎! ចុះដូចអូនឯងនៅភូមិហ្នឹងដូចនៅភូមិម៉ាឡៃ ហើយម្នាក់ទៀតនៅភូមិដំបូកវិលចឹងសរ
សេរអក្សរទៅដូចម៉ែខ្ញុំនៅភូមិដំបូកវិលឈ្មោះ ក ឈ្មោះ ខ ចឹងទៅមានលាក់ការ ។

ឈុនលី : ចឹងមានអ្នករត់សំបុត្រ?

សុខុន : មាន យើងឲ្យលុយគេខ្លះទៅឲ្យគ្នាធ្វើដំបូកវិលទៅ ។

ឈុនលី : ម៉េចក៏លាក់ការចឹង?

សុខុន : លាក់ការទី១ វានៅតំបន់ប្រទេសប្រទេស យើងលាក់ទៅកុំឲ្យដល់អាខ្លះវាគិតថាយើងទាក់
ទងគ្នាឲ្យការគ្នាដល់ម៉ែឪ យើងដឹងមកជាមួយអ្នកហ្នឹងទៅអត់មានអីទេ អត់មានបញ្ហាអីទេ
ខ្ញុំជិះឡានទៅធ្វើរូបថតទៅទៀតខ្លះ ទៅអាមេរិកទៅអីទៅដល់សមាហរណកម្មហើយមក
ច្រើនតែម្តង ។

ឈុនលី : ចុះមានបងប្អូនយើងក្រោយសមាហរណកម្មហើយ មានអ្នករត់ទៅនៅខាងក្នុងវិញដែរ អត់?

សុខុន : អាហ្នឹងមាតុភូមិពួកកាកបាទក្រហមទៅណាសទៅពីជំរុំគេចែកលុយចែកដុះអីណាស 1

ឈុនលី : ចែកនៅឯណាទៅ?

សុខុន : ចែកនៅស្រុកខ្មែរយើង ខ្លាហរណ៍ថាខ្ញុំនៅភូមិម៉ាឡៃចឹងគេយកមកដាក់នៅភូមិម៉ាឡៃចឹង មកនៅ ភូមិ៧៣ចឹងគេដូនយើងទៅភូមិ៧៣ ។

ឈុនលី : ចុះដូចអ្នកមកពីខេត្តកណ្តាលទៅនៅខេត្តកណ្តាលវិញអីចឹង?

សុខុន : ហួស 1 អាហ្នឹងដូចថាម៉ែឪគេខ្លះគេមានកូនភិចចឹង គេចង់យកកូនគេទៅនៅស្រុកវិញចឹងគេទៅៗ ណាស ។

ឈុនលី : ទៅច្រើនទេអី?

សុខុន : ទៅ ទៅខ្លះមកវិញខ្លះចឹងទៅ ។

ឈុនលី : គាត់ទៅហើយត្រលប់មកវិញ?

សុខុន : បាទ អ្នកខ្លះទៅហើយអត់ធ្លាប់នៅចឹងគេត្រលប់មកវិញ ។

ឈុនលី : ភាគច្រើនឆ្នាំណាដែលគេទៅហ្នឹង?

សុខុន : ឆ្នាំណាមានតែឆ្នាំសមាហរណកម្មហើយហ្នឹង ។

ឈុនលី : ឆ្នាំណា ឆ្នាំ៧៦?

សុខុន : ឆ្នាំ៧៦ ៧៧ ៧៨ ៧៩ហ្នឹងគេចេះតែទៅបន្តបន្ទាប់ហ្នឹង ម៉ែឪខ្លះគេផ្លូវគេចេះតែយក កូន គេទៅរកស៊ីចឹងទៅហើយខ្លះទៅគេមកវិញចឹងទៅទៅមកៗ វិលពេញតែហ្នឹង ។

ឈុនលី : ចុះដល់ពេលយូរទៅវាសេរីហើយ ។

សុខុន : ចុះមានទៅអីបើគេហាយលុយហាយអី ហើយយើងចង់ទៅនៅឯណាក៏បានដែរគ្រាន់តែ ប្រាប់មេឃុំ មេភូមិទៅថាឥឡូវយើងទៅនៅស្រុកជាមួយម៉ែឪវិញចឹង គេសរសេរ សំបុត្រអី ឲ្យទៅដល់ឯណោះគេទទួលទៅ ។ ដូចខ្ញុំទៅលេងចឹងគេប្រាប់ថា កូនខ្ញុំបាត់ដប់ ម៉ែឪ ហើយឥឡូវមកលេងចឹងទៅ គេមានថាអី ហើយយើងប៉ុន្មានថ្ងៃដប់ថ្ងៃចឹង យើង ត្រលប់ទៅវិញប្រាប់គេទៅ ។

ឈុនលី : ចុះអីបើសិនជាយើងចង់ផ្សះផ្សាគ្នារវាងអ្នកខាងក្នុង ដែលគាត់ស្អប់ខ្ពែក្រហម អីចឹងអី គិតថា តើអ្នកដែលរស់នៅឆ្ងាយពីគ្នា ឬអ្នកនៅជិតគ្នាដែលអាចផ្សះផ្សាគ្នាបានលឿន ជាង?

សុខុន : មិនថាជិតមិនថាឆ្ងាយទេ អូនដល់ពេលកាត់មក យើងនិយាយពន្យល់កាត់ទៅដល់កាត់ យល់ទៅដូចតែ យើងចឹងថាខ្មែរក្រហមជាមនុស្សធម្មតាដល់តែយូរទៅមានទៅអី អ្នកខ្លះ មកអត់អីនៅមកសុំយើង នៅដល់តែប្រាប់ថាខ្មែរក្រហមចឹង ទៅមានទៅរាក់ទាក់ភ្នាសឹង អី ។

ឈុនលី : ចឹងសំខាន់បានជួបគ្នា?

សុខុន : យើងបានជួបគ្នាទៅនិយាយតៗគ្នា ជាអញទៅហើយ មិនដែលខ្មែរក្រហមឯណាអាករ មនុស្សទេ ទៅស្រួលសឹងអី ចឹងទៅចេះតែមានមនុស្សចូលមកហើយទាក់ទងគ្នាទៅមកៗ បើកាប់សំលាប់គ្នា ដែលមានមនុស្សឯណាមកដូចអូនឯងចឹង មកដំបូងសុទ្ធតែមកស្វែងរក ការពិតហើយ ។ បើអូនឯងមកចឹង អត់ស្គាល់ដូច្នោះចឹងជូនរកទៀត ដាំបាយឲ្យហូបឲ្យដុះ ស្នាក់នៅ ហើយជូនកាលជូនទៅទៀត ដូចថានៅភ្នំក្រវាញណាសគេមានឡានមានអីជូន ទៅចឹង កាលនោះយើងមិនមានលេខ ទូរស័ព្ទអីដូចឥឡូវទេ ។

ឈុនលី : ចុះអីមានដឹងទេពីប្រវត្តិដំបូងរបស់ស្រុកម៉ាឡៃហ្នឹងវាម៉េចទៅ? វាមានឈ្មោះស្រុកអី មួយពីមុនទេ មុននឹងដាក់ឈ្មោះស្រុកម៉ាឡៃហ្នឹង ។

សុខុន : ទេ...ខ្ញុំមិនដឹងទេត្រឹមត្រូវអីកាលពី មុនម៉ាឡៃវាមានស្វាយនៅអី ដល់ឥឡូវគេដាក់នៅបន្ទាយ មានជ័យ ។

ឈុនលី : ចុះពីដំបូងដែលអីមកហ្នឹងនៅខេត្តអីហើយ?

សុខុន : តំបន់នេះពីមុនមកមិនដឹងមានខេត្តអីទេដឹងតែភូមិដូង ស្រុកម៉ាឡៃតែប៉ុណ្ណឹង ។

ឈុនលី : គេហៅស្រុកម៉ាឡៃចឹង?

សុខុន : ឥឡូវស្រុកម៉ាឡៃហ្នឹងឯង ដឹងថាមុនដំបូងនៅអូរស្រឡៅ ពេទ្យអូរស្រឡៅ ដូរធំណាស់។ នៅអូរ ស្រឡៅ នៅ៧៣ នៅអូរទំព័រ អាអូរទំព័រហ្នឹងវាមានដើមទំព័រនៅទីនោះ ។ ទៅពី នោះនោះទៀត មានបន្ទាយទី២ អាបន្ទាយទី២នោះពីដើមកន្លែងធ្វើស្រែមណាស។ បន្ទាយទី២ឡងខង បន្ទាយទី១ខ្លាំងប៉ះចេះតែហូរហែរចឹងទៅ ហើយទៅទំនប់ស្វាយ មាន ដើមស្វាយគេចេះតែដាក់ចឹងទៅ ណាស រហូតមកដល់សាស្តា ។

ឈុនលី : ចឹងឈ្មោះម៉ាឡៃហ្នឹងគេដាក់ក្រោយពេលសមាហរណកម្មហើយ?

សុខុន : អត់ទេ មកតាំងពីខ្ញុំមកនៅមុនដំបូងតាំងពីនៅព្រៃតាំងពីយូរដេញដំបូងគេថាភ្នំម៉ាឡៃ ភ្នំរឹង អីន៏ ។

ឈុនលី : ចឹងដោយសារតែមានភ្នំម៉ាឡៃបានគេហៅស្រុកម៉ាឡៃហ្នឹង?

សុខុន : បា ភ្នំម៉ាឡៃ ។
 ឈុនលី : ភ្នំម៉ាឡៃហ្នឹងធំដែរ?
 សុខុន : ទេ...មិនដឹងជាភ្នំណាទេនៅនោះទេដឹង ។
 ឈុនលី : អត់ដែលទៅទេអី?
 សុខុន : ទៅតើ តែភ្នំហ្នឹងវាតូច ។
 ឈុនលី : ចឹងភ្នំហ្នឹងធំជាងគេបានគេយកឈ្មោះហ្នឹងមកព្រោះអីភ្នំរឹងអីមានដែរ?
 សុខុន : ទេភ្នំរឹងក៏ធំដែរតែមិនដឹងយ៉ាងម៉េច បានគេហៅភ្នំម៉ាឡៃ ចឹង ក៏ជាប់នាភ្នំម៉ាឡៃចឹង
 រហូតទៅក៏ ដាក់ស្រុកម៉ាឡៃចឹងទៅ ។
 ឈុនលី : អីបើយើងគិតតាមទិស ស្រុកម៉ាឡៃហ្នឹងស្ថិតនៅប៉ែកខាងណានៃខេត្តបន្ទាយមានជ័យ?
 សុខុន : ប៉ែកខាងណា ប៉ែកខាងលិចនេះឯងជាប់ថៃ ។
 ឈុនលី : នៅខាងលិចហ្នឹង?
 សុខុន : ថ្ងៃលិចខាងនេះ កន្លែងនេះពីមុនគេហៅថាតំបន់ត្រីកោណ ។
 ឈុនលី : ត្រីកោណខាងណាខ្លះអាហ្នឹង?
 សុខុន : ខ្ញុំអត់ដឹងទេ តែមេៗ ប្រជុំគេហៅថាតំបន់ត្រីកោណមិនដឹងដែរ ។
 ឈុនលី : សម័យណាគេហៅចឹង?
 សុខុន : សម័យសង្គ្រាម ។
 ឈុនលី : អាពេលយើងរត់មកហើយហ្នឹង?
 សុខុន : បា អាហ្នឹងមិត្តថៃនិងយើងសាមគ្គីគ្នា គាត់ឲ្យកន្លែងយើងស្នាក់នៅឲ្យយើងមានជីវិតមាន
 ស្បៀង ។
 ឈុនលី : ជុំហ្នឹង?
 សុខុន : បា គេហៅតំបន់ត្រីកោណ ។
 ឈុនលី : យើងមានខាងយើងមួយខាងថៃមួយកែមួយទៀតអត់ដឹង?
 សុខុន : អានេះខ្ញុំដឹង មើលយើងនៅខាងលិច ឲ្យតែនៅខាងលិចក៏ថៃចឹងហ្នឹង ព្រោះបើជិះទៅទៀត
 ខ្ញុំមិន ដឹងនៅឯណាដែរ តែបើខ្ញុំនៅនេះលិចចំ ។
 ឈុនលី : ភាគច្រើនប្រជាជននៅទីនេះគាត់ដាំបំការច្រើន?
 សុខុន : ភាគច្រើនអ្នកបំការអ្នកផ្សារខ្លះទៅបំការខ្លះទៅ ខ្ញុំមានផ្សារអីមានតែបំការភិបត្តិ ។
 ឈុនលី : ចុះក្រសួងអីនៅធ្វើពេទ្យទៀត?

សុខុន : ធ្វើពេទ្យ ។

ឈុនលី : កាត់កាន់ខាងអីទៅ?

សុខុន : កាលពីមុនកាត់នៅខាងវះកាត់ដល់ពេលគេបែងចែកគ្នាទៅកាត់ទៅខាងពិគ្រោះជំងឺវិញ

ឈុនលី : ហួស 1 នៅខាងពិគ្រោះ ចឹងកាត់រកស៊ីតាមដុះបានដែរ?

សុខុន : អត់ទេ អត់មានទៅរកស៊ីនៅឯណាទេគ្រឿងអីប្រជាជនគិតពេទ្យច្រើនរកអត់បានទេ ។

ឈុនលី : ចឹងនៅនេះពេទ្យច្រើន?

សុខុន : ចុះបើពេទ្យច្រើនហើយប្រជាជនគិត គេផ្សេងទៅរកបានដែរតែប្តីខ្ញុំកាត់ខ្លួនកំប៉ុកកំប៉ុក ។

«ចប់»